

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

ມັດຊຮັບຕ່າງໆທາງນິຕິສາດ (ຟິກ) ໃນອິສລາມ

المذاهب الأربعة في الإسلام

ວັນອິດຣິສ ປະດຸກາ : ຂຽນ

وان إدريس فادوكا : مؤلف

ກົງຫຼາ ກາບແກ້ວເກົ້າສະກຸນ : ດຳ

محمد نور صالح: مترجم

ສູນຮຽນຮູ້ສາສະໜາອິສລາມອີໄລ

ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ

06/03/2022

Email. alehsaanlaos@gmail.com

ມັດຊຮັບຕ່າງໆທາງນິຕິສາດ (ຟິກ) ໃນອິສລາມ

ສາສະໜາອິສລາມຄືສະສາໜາທີ່ພຣະອົງອັລລຳຫຼີຊິງປະທານລົງມາ ເພື່ອເປັນທາງນຳແກ່ມະນຸດຊາດທຸກຊາດທຸກສະໄໝນັບແຕ່ມະນຸດຄົນທຳ ອິດ ຄື ອາດຳ ຈົນຮອດມະນຸດຄົນສຸດທ້າຍທີ່ຈະເກີດຂຶ້ນມາເບິ່ງໂລກກ່ອນ ທີ່ຈະເຖິງວັນກີຢາມະຫັ (ວັນສິ້ນໂລກ) ເຖິງແມ່ນວ່າສາສະໜາອິສລາມຈະ

ຖືກເອີ້ນຕ່າງກັນໄປຕາມແຕ່ລະຍຸກສະໄໝ ແລະ ແຕ່ລະສະສາດາແຕ່ລະ
ຄໍາພີທີ່ພຣະອົງປະທານລົງມາໃຫ້ແກ່ປະຊາຊາດຕ່າງໆໃນພາສາທີ່ແຕກ
ຕ່າງກັນ ຈົນກະທັ່ງມາຮອດປະຊາຊາດາສຸດທ້າຍຄືທ່ານສະສາດາມຸຮ່າ
ຫມັດ (ຊ.ລ.) ທີ່ອັລລໍຫໍລົງຮ້ອງວ່າສາສະໜາອິສລາມ

ຕະຫຼອດລະຍະເວລາປະມານ 23 ປີ ທີ່ສະສາດາມຸຮ່າຫມັດ (ຊ.ລ.) ໄດ້
ເຮັດການເຜີຍແຜສາສະໜາອິສລາມ ທີ່ມີຮຸກຖານມາຈາກຄໍາພີອັລກຸຣ
ອານທີ່ຖືກປະທານລົງມາແກ່ທ່ານ ຮ່ວມທັ້ງແບບຢ່າງໃນການດໍາເນີນ
ຊີວິດ ແລະ ຄໍາສອນຂອງທ່ານ ທີ່ເອີ້ນວ່າ ສຸນນະຫໍ ທັ້ງສອງສິ່ງນີ້ນັບເປັນ
ຫຼັກສໍາຄັນທີ່ສຸດ ທີ່ມຸສລິມທຸກຄົນຈະຕ້ອງຢືດເອົາເປັນແນວທາງການ
ດໍາເນີນຊີວິດ ແລະ ປະຕິບັດສາສະນະກົດ (ການເຄົາລົບພັກດີ)

ໃນຕອນທີ່ທ່ານສະສາດາມຸຮ່າຫມັດ (ຊ.ລ.) ຍັງມີຊີວິດຢູ່ ຫາກມຸສລິມ
ມີບັນຫາບໍ່ເຂົ້າໃຈເລື່ອງໃດໆ ທີ່ເປັນຫຼັກທໍາຄໍາສອນ ບໍ່ວ່າຈະເປັນຈາກອັລ
ກຸຣອານ ຫຼື ສຸນນະຫໍ ພວກເຂົາກໍ່ຈະໄປຖາມທ່ານສະສາດາມຸຮ່າຫມັດ
(ຊ.ລ.) ທ່ານກໍ່ຈະອະທິບາຍໃຫ້ຄວາມເຂົ້າໃຈຈົນກະຈ່າງໄປໄດ້ ແຕ່ຫຼັງຈາກທີ່
ທ່ານສະສາດາມຸຮ່າຫມັດ (ຊ.ລ.) ໄດ້ເສຍຊີວິດໄປແລ້ວ ສິ່ງທີ່ທ່ານໄດ້ຖິ້ມເອົາ
ໄວ້ກໍ່ຄືຄໍາພີອັລກຸຣອານ ແລະ ຄໍາສອນຂອງທ່ານທີ່ຖືກລວບຮ່ວມຂຶ້ນມາ
ໂດຍບັນດາສາວົກ ຫຼື ຊໍຮາບະຫໍ ເອີ້ນວ່າ ຫະດີຊ ຄໍາວ່າຫະດີຊ ໝາຍເຖິງ
ຄໍາເວົ້າ ການກະທໍາ ແລະ ການຍອມຮັບໃນເລື່ອງຕ່າງໆທີ່ທ່ານສະສາດາມຸ
ຮ່າຫມັດ (ຊ.ລ.) ເຄີຍເຮັດໄວ້ ເຊິ່ງມີຄວາມໝາຍກົງກັບຄໍາວ່າ ສຸນນະຫໍ ຫຼື
ແບບຢ່າງຂອງທ່ານສະສາດາມຸຮ່າຫມັດ (ຊ.ລ.) ຕາມທີ່ເຮົາເຂົ້າໃຈກັນທຸກ
ມື້ນີ້ ຫຼືອະທິບາຍງ່າຍໆກໍ່ຄື ຫະດີຊຄື ສຸນນະຫໍ ຫຼື ແບບຢ່າງຂອງທ່ານສະສາ
ດາມຸຮ່າຫມັດ (ຊ.ລ.) ທີ່ຖືກຈົດບັນທຶກຂຶ້ນມາໃນຮູບແບບຂອງຕົວ
ອັກສອນ ຫຼື ບັນທຶກລົງໃນຕໍາລາ ເຊິ່ງນດຽວກັບອັລກຸຣອານ

ແຕ່ກໍ່ເປັນທໍາມະດາທີ່ມະນຸດແຕ່ລະຄົນຈະມີຄວາມຄິດ ແລະ ຄວາມ
ເຂົ້າໃຈໃນເລື່ອງຕ່າງໆທີ່ແຕກຕ່າງກັນ ເຖິງວ່າຈະໄດ້ຮັບຄໍາສັ່ງທີ່ຄືກັນແຕ່
ມະນຸດສອງຄົນອາດຈະເຂົ້າໃຈ ແລະ ປະຕິບັດຕາມຄໍາສັ່ງອອກມາໃນຮູບ
ແບບທີ່ແຕກຕ່າງກັນ ດ້ວຍເຫດນີ້ຈິ່ງເຮັດໃຫ້ຕ້ອງມີຜູ້ທີ່ມີຄວາມຮູ້ໃນ

ທາງຫຼັກການສາສະໜາ ເຊັ່ນ ອັລກູຣອານ, ຫະດີຊ ແລະ ອື່ນໆ ຕ້ອງອອກ
ມາຕີຄວາມໝາຍຫຼືອະທິບາຍຫຼັກການທີ່ຄຳສັ່ງຕ່າງໆໃຫ້ກັບຊາວມຸສລິມ
ທົ່ວໄປທີ່ອາດຈະບໍ່ມີຄວາມຮູ້ຄວາມເຂົ້າໃຈທີ່ລະອຽດເລິກຊຶ່ງຄືກັບບັນດາ
ຜູ້ຮູ້ທ່ານຕ່າງໆ ທີ່ໄດ້ກ່າວມາໃນຂ້າງຕົ້ນ ຫຼື ເວົ້າໆຢ່າງວ່າ ໃນສະໄໝທີ່ທ່ານ
ສະສາດາມຸຮາຫມັດ (ຊ.ລ.)ມີຊີວິດຢູ່ ຖ້າຫາກມີຄຳຖາມຫຼືບັນຫາທີ່ບໍ່ເຂົ້າໃຈ
ໃດໆ ກ່ຽວກັບເລື່ອງສະສາໜາ ຊາວມຸສລິມໃນຍຸກນັ້ນກໍ່ໄປຖາມທ່ານສະ
ສາດາມຸຮາຫມັດ (ຊ.ລ.)ໂດຍກົງເລີຍ ແຕ່ຕໍ່ມາເມື່ອທ່ານສະສາດາເສີຍ
ຊີວິດໄປແລ້ວຊາວມຸສລິມໃນຍຸກຕໍ່ມາເມື່ອມີຄຳຖາມກ່ຽວກັບສະສາໜາກໍ່
ຈະໄປຖາມຫາບັນດາຜູ້ມີຄວາມຮູ້ເຂົ້າໃຈອິສລາມທີ່ຫຼາຍກວ່າ ເຊິ່ງຄົນ
ເຫຼົ່ານັ້ນຄືຜູ້ທີ່ເຄີຍໄດ້ໃຊ້ຊີວິດ ຮຽນຮູ້ ແລະ ຢູ່ຮ່ວມກັບທ່ານສະສາດາມຸຮາ
ຫມັດ (ຊ.ລ.) ທີ່ເຮົາເອີ້ນພວກເຂົາວ່າ ສາວິກ ຫຼື ຊໍຮາບະຫໍ ຂອງທ່ານສະສາ
ດານັ້ນເອງ

ໃນຍຸກຕໍ່ມາເມື່ອສາສະໜາອິສລາມເລີ່ມຂະຫຍາຍຕົວອອກໄປ
ຢັ່ງດິນແດນຕ່າງໆກວ້າງໄກຫຼາຍຂຶ້ນ ຜູ້ຄົນຈາກຊາດຕິພັນ ແລະ ພາສາທີ່
ແຕກຕ່າງກັນຫັນມາຮັບສາສະໜາອິສລາມເພີ່ມຫຼາຍຂຶ້ນ ຄົນເຫຼົ່ານັ້ນ
ສ່ວນໃຫຍ່ກໍ່ບໍ່ເຂົ້າໃຈພາສາ ແລະ ວັດຖະນາທຳອາຣັບລວມທັງຫຼັກຄຳ
ສອນຂອງອິສລາມຢ່າງຖ່ອງແທ້ ເຮັດໃຫ້ບັນດານັດບາດຫຼືຜູ້ຮູ້ໃນຍຸກຕໍ່ມາ
ເຊິ່ງກໍ່ຄືບັນດາລູກຫຼານ ຫຼື ລູກສິດລູກຫາ ຂອງເຫຼົ່າຊໍຮາບະຫໍນັ້ນເອງ
ເຮົາເອີ້ນພວກເຂົາເຫຼົ່ານັ້ນວ່າ “ຕາປິອິນ” ພວກເຂົາທີ່ມີຄວາມຮູ້ກໍ່ໄດ້ເຮັດ
ການສັ່ງສອນ ແລະ ຖ່າຍຖອດຄວາມຮູ້ກ່ຽວກັບອິສລາມທີ່ສົ່ງຜ່ານມາ
ຈາກທ່ານສາສະດາ ມາສູ່ເຫຼົ່າສາວິກ ຫຼື ຊໍຮາບະຫໍ ຈົນມາເຖິງລຸ່ມຂອງ
ພວກເຂົາໃຫ້ກັບບັນດາຊາວມຸສລິມທົ່ວໄປໄດ້ເຂົ້າໃຈໃນລາຍລະອຽດຕ່າງໆ
ທັງຫລັກການຍຶດຖືສັດທາ (ອາກິດະຫໍ) ແລະ ແນວທາງໃນການປະຕິບັດ
ສາສະນະກິດ (ຟິກ) ທ່ານເຫຼົ່ານີ້ບາງເທື່ອກໍ່ຈະມີການຕີຄວາມ ແລະ ອັດຖະ
ທິບາຍເລື່ອງຕ່າງໆທີ່ແຕກຕ່າງກັນໄປບ້າງຄັ້ງ ຂຶ້ນຢູ່ກັບຫຼັກຖານເບື້ອງ
ຕົ້ນທີ່ແຕ່ລະຄົນໄດ້ຮັບມາ ລວມໄປເຖິງທັດສະນະທີ່ອາດຈະແຕກຕ່າງກັນ
ໃນເລື່ອງການຕີຄວາມໝາຍ ເຮັດໃຫ້ເກີດເປັນແນວທາງ (ມັສຮັບ) ທີ່

ແຕກຕ່າງກັນ ແຕ່ມັສຮັບ ຫຼື ແນວທາງເຫຼົ່ານີ້ກໍບໍ່ໄດ້ຂັດແຍ້ງກັບຈົນເຖິງ ຂັ້ນແຍກອອກເປັນນິກາຍຕ່າງໆ ຫາກວ່າແຕກຕ່າງກັນໃນບາງບັນຫາ (ມັສອາລະຫັ) ແຕ່ກໍຍັງຖືວ່າທຸກມັຊຮັບນັ້ນຍັງຢູ່ໃນແນວທາງທີ່ເອີ້ນວ່າ ອະລິສຸນນະຫັ ວັລຈະມາອະຫັ ໝາຍເຖິງກຸ່ມຜູ້ທີ່ຕາມແນວທາງຂອງທ່ານ ສະສາດາມຸຮ່າຫມັດ (ຊ.ລ.) ແລະ ຢູ່ຮ່ວມກັນເປັນຈະມາອະຫັ (ກຸ່ມ)

ມັຊຮັບທີ່ຖືກຍອມຮັບທາງນິຕິສາດອິສລາມ ມີ⁴ ມັສຮັບ ມີດັ່ງນີ້

1. ມັສຮັບ ຮະນາຟີ

ຜູ້ກໍ່ຕັ້ງຄືອີມ່າມ ອະບູຮະນີຟະຫັ ທ່ານມີເຊື້ອສາຍຈາກຊາວເປີເຊຍ ແຕ່ ທ່ານເກີດຢູ່ນະຄອນກູຟະຫັ (ປະເທດອີຣັກໃນປະຈຸບັນ) ເມື່ອຮິດຈະເຣາະຫັ ປີ ທີ່ ຮ.ສ. 80 ກົງກັບປີຄິດສະກາຣາດຄ.ສ.699 ທ່ານມີຖານະເປັນຕາບີອິນຄົນໜຶ່ງ ທີ່ມີໂອກາດຮ່ວມສະໄໝກັບຊໍຮາບະຫັບາງຄົນ ເມື່ອທ່ານເກີດມາມີຊໍຮາ ບະຫັ ທີ່ຍັງມີຊີວິດຢູ່⁴ ທ່ານ ຕາມນັກປະຫວັດສາດໄດ້ບັນທຶກໄວ້ ຄື ທ່ານ ອະນັສ ອິບນຸ ມາລິກ, ອັບດຸລລໍຫັ ອິບນຸ ອາບີເອີາຟ, ໄຊດ ອິບນຸ ສະອັດ ແຕ່ ທ່ານອະບູຮະນີຟະຫັບໍ່ໄດ້ມີໂອກາດໄດ້ສຶກສາກັບຊໍຮາບະຫັທັງ⁴ ໂດຍກົງ ເນື່ອງຈາກຊໍຮາບະຫັທັງ⁴ ໄດ້ເສຍຊີວິດຕັ້ງແຕ່ທ່ານຍັງນ້ອຍ ເຖິງແມ່ນວ່າ ອະບູຮານີຟະຫັ ບໍ່ໄດ້ສຶກສາໂດຍກົງຈາກບັນດາຊໍຮາບະຫັເຫຼົ່ານັ້ນ ແຕ່ໄດ້ ສຶກສານໍາອາຈານທີ່ເຄີຍຮຽນນໍາບັນດາຊໍຮາບະຫັທັງ⁴ ດັ່ງທີ່ອະບູຮານີຟະຫັ ໄດ້ກ່າວຢືນຢັນດ້ວຍຕົນເອງ ນອກຈາກທີ່ກ່າວມາແລ້ວ ທ່ານອະບູຮານີ ຟະຫັມີຄູອາຈານອີກຫຼາຍທ່ານ ເຊັ່ນ ຮ່າມາດ ອິບນຸ ອະບີສຸໄລມານ, ໄຊດ ອິບນຸ ອາລີ ໄຊນຸລອາບີດີນ, ຢະຟັຣ ອັສຊໍດີກ ແລະ ອື່ນໆ ຕໍາລາຂອງທ່ານ ທີ່ຖືກລວບລວມເປັນເລັ່ມໂດຍລູກສິດຂອງທ່ານມີຊື່ວ່າ ອັລຮິດາຢະຫັ ທ່ານອະບູຮານີຟະຫັໄດ້ເສຍຊີວິດ ເມື່ອປີ ຮ.ສ. 150 (ຮິດຈະເຣາະຫັ) ທ່ານມີ ອາຍຸ⁷⁰ ປີ ສົບຂອງທ່ານໄດ້ຮັບການຝັງຢູ່ທີ່ສຸສານໃນນະຄອນແບກແດກ ປະເທດອີຣັກ

2. ມັດຮັບ ມາລິກີ

ຜູ້ກໍ່ຕັ້ງຄື ອີມ່າມມາລິກ ທ່ານເປັນຊາວອາຣັບ ມີຊື່ເຕັມວ່າອາບູອັບດຸລຸລໍ ທີ່ ມາລິກ ອີບນຸ ອະນັສ ອີບນຸ ອາບີອາມິຣ ອັລອັສບາຣີ ທ່ານເກີດທີ່ ນະຄອນມາດີນະຫໍ ລະຫວ່າງປີ ຣ.ສ. 90-97 ຫຼື ຄ.ສ 708-715 ປະຫວັດສາດໄດ້ ບັນທຶກໄວ້ຫລາຍ ລາຍງານດ້ວຍກັນທ່ານອີມ່າມມາລິກ ໄດ້ເສຍຊີວິດ ເມື່ອ ປີ ຣ.ສ. 179 ທ່ານມີອາຍຸ 83 ປີແລະ ສົບຂອງທ່ານໄດ້ຮັບການຝັງຢູ່ທີ່ສຸສານອັລ ບາກຽະໃກ້ກັບມັສຢິດຂອງທ່ານນະບີ (ຊ.ລ.) ໃນນະຄອນມາດີນະຫໍ ທ່ານ ເປັນຜູ້ທີ່ສືບເຊື້ອສາຍມາຈາກຊໍຮາບະຫໍ (ສາວົກ) ແລະໄດ້ຮຽນກັບບັນດາ ຕາບີອິນ (ຜູ້ທີ່ທັນໄດ້ພົບຫຼືຮຽນຮູ້ກັບບັນດາຊໍຮາບະຫໍ) ຫຼາກຫຼາຍ ດໍາລາ ນິຕິສາດອິສລາມ (ຟິກ) ມີຊື່ວ່າ ອັລມຸວັດຕາະ

3. ມັດຮັບ ຊາຟີອີ

ຜູ້ກໍ່ຕັ້ງຄື ອີມ່າມຊາຟີອີ ຊື່ແທ້ຂອງທ່ານຄື ອະບູອັບດີລລະຫໍ ມຸຮ່າຫມັດ ບິນ ອິດຣິສ ອັດຊາຟີອີ ທ່ານເປັນຊາວອາຣັບ ທ່ານເກີດໃນເມືອງກາຊ່າ (ປັດຈຸບັນຢູ່ບາເລສໄຕນ) ເມື່ອປີທີ່ 160 ຫຼັງຈາກການອິຈເຣາະຫໍ (ການອົບ ພະຍົບຂອງທ່ານສາສະດາໄປເມືອງມາດີນະຫໍ) ກົງກັບ ຄ.ສ. 767 ທ່ານໄດ້ຮັບ ການສຶກສາດ້ານອິສລາມໃນນະຄອນມະດີນະຫໍຈາກອາຈານທີ່ມີຊື່ສຽງ ຫຼາຍທ່ານ ໜຶ່ງໃນນັ້ນກໍ່ຄື ອີມ່າມມາລິກ ຜູ້ເປັນຕົ້ນກໍາເນີດຂອງມັສຮັບ ມາລິກີດ້ວຍ ອີມ່າມຊາຟີອີສິ້ນຊີວິດທີ່ປະເທດອີຢິບ ເມື່ອປີ ຣ.ສ. 204 ຕໍາລາ ຂອງທ່ານຄື ອັລອຸມ ແລະ ອັຣຣິຊາລະຫໍ

4. ມັສຮັບຮ່າບະລີ

ຜູ້ກໍ່ຕັ້ງຄື ອີມ່າມອະຫມັດ ອີບນຸ ອັລຮ່າບັລ ທ່ານເປັນຊາວອາຣັບເກີດ ທີ່ເມືອງແບກແດກ ປະເທດອີຣັກ ເມື່ອປີ ຣ.ສ. 164 ທ່ານເຄີຍເດີນທາງ ໄປສຶກສາຫາຄວາມຮູ້ດ້ານສາສະໜາອິສລາມຈາກດິນແດນຕ່າງໆຫຼາຍ

ບ່ອນ ອະທິເຊັ່ນ ນະຄອນມັກກະຫໍ້, ມະດີນະຫໍ້, ເຍເມນ, ນະຄອນກູຟະຫໍ້, ແລະ ນະຄອນບັສເຣາະ ໃນບະເທດອີຣັກ ຄູບາອາຈານຂອງທ່ານອີມ່າມ ອະຫມັດ ອິບນຸ ອັລຮ່າບັລທີ່ມີຊື່ສຽງທີ່ສຸດກໍຄື ອີມ່າມຊາຟີອີ ທ່ານໄດ້ ສຶກສາກັບອີມ່າມຊາຟີອີເປັນຄັ້ງທຳອິດທີ່ນະຄອນມັກກະຫໍ້ ເມື່ອອິບນຸ ຮ່າບັລ ໄປບຳເພັນຮັຈທີ່ນັ້ນໃນຂະນະອີມ່າມຊາຟີອີກຳຫຼັງສອນຢູ່ ໃນມັສຍິດຫະຣອມ ແລະ ອິບນຸຮ່າບັລຍັງໄດ້ໄປສຶກສາກັບທ່ານອິບຣໍຫິມ ອິບນ ຊະ ຍະຫໍ້ຍາ ອັລກອດຕອນ ອີມ່າມອະຫມັດຍັງມີຄວາມຕັ້ງໃຈທີ່ ຈະໄປສຶກສາກັບອີມ່າມມາລິກ ແຕ່ກັບອີມ່າມມາລິກໄດ້ເສຍຊີວິດໄປ ກ່ອນ ອີມ່າມອະຫມັດ ອິບນຸ ຮ່າບັລ ໄດ້ເສຍຊີວິດເມື່ອວັນສຸກ ທີ່ ¹³ ເດືອນຮໍບີອຸລເອົາວັລ ປີ ຮ.ສ. ²⁴¹ ທີ່ນະຄອນແບກແດກ ແລະ ໄດ້ເຮັດ ການລະຫມາດຈະນາຊະຫໍ້ຂອງທ່ານທີ່ນັ້ນ ຫຼັງຈາກການລະຫມາດວັນ ສຸກ ເຊິ່ງທ່ານມີອາຍຸ ⁷⁷ ປີ ທ່ານໄດ້ແຕ່ງຕຳລາສາສະໜາໄວ້ຫຼາຍ ແຕ່ທີ່ ມີຊື່ສຽງຫຼາຍທີ່ສຸດຄື ອັລມຸສນັດ

ຄຳຖາມ : ມຸສລິມທັງຫຼາຍຈຳເປັນທີ່ຈະຕ້ອງຕາມ ຫຼື ສັງກັດມັສຮັບ ໃດມັສຮັບໜຶ່ງເປັນການສະເພາະເຈາະຈົງຫຼືບໍ່?

ຄຳຕອບ : ບໍ່ຈຳເປັນ ເພາະອັລລໍຫໍ້ ແລະ ຮໍສູລຂອງພຣະອົງ ບໍ່ໄດ້ກຳນົດ ໃຫ້ເປັນວາຈິບ (ຂໍ້ບັງຄັບ) ແກ່ມະນຸດຄົນໜຶ່ງຄົນໃດ ໃຫ້ສັງກັດມັສຮັບ ດ້ວຍມັສຮັບຂອງຄົນໜຶ່ງນອກຈາກອິສລາມ ອີມ່າມຕ່າງໆເອງກໍບໍ່ໄດ້ ກໍຕັ້ງສຳນັກຂອງຕົນຂຶ້ນມາເພື່ອເຜີຍແຜ່ ແລະ ເຊີນຊວນໃຫ້ມຸສລິມ ໄປສັງກັດສຳນັກຂອງພວກເຂົາ ແຕ່ແມ່ນວ່າ ມັສຮັບຕ່າງໆລ້ວນເກີດ ຂຶ້ນມາຫຼັງຈາກນັ້ນ ດ້ວຍເຫດນີ້ລູກສິດ ແລະຜູ້ຕາມອີມ່າມທ່ານນັ້ນໆ ໄດ້ພາກັນຍຶດຕິດທັດສະນະແນວຄຳສອນອີມ່າມຂອງຕົນ ແລະ

ປະຕິເສດທັດສະນະຂອງອີມ່າມທ່ານອື່ນໆ ທັງທີ່ອີມ່າມທຸກທ່ານລ້ວນ
ແຕ່ເປັນຜູ້ມີຈິດໃຈເປີດກວ້າງ ແລະ ຍອມຮັບໃນຫຼັກຖານຈາກຫະດີຊ
ແລະ ອັລກຸຣອານ ທີ່ນຳມາອະທິບາຍ ບັນຫາຕ່າງໆທີ່ເກີດຂຶ້ນ ຫາກວ່າ
ຫຼັກຖານນັ້ນໆຖືກຕ້ອງ ແລະ ຊັດເຈນກວ່າທັດສະນະຂອງຕົນ ທ່ານອີ
ມ່າມຊາຟິອີໄດ້ເຄີຍກ່າວໄວ້ຄັ້ງໜຶ່ງວ່າ

إذ اصح الحديث فهو مذاهبي

“ຖ້າຫະດີຊຖືກຕ້ອງກວ່ານັ້ນກໍຄືແນວທາງ (ມັສຮັບ) ຂອງຂ້ອຍ”

ໝາຍຄວາມວ່າ ຖ້າຫາກທ່ານໄດ້ພົບເຈົ້າຫຼັກຖານທີ່ຖືກຕ້ອງ ແລະ
ຊັດເຈນ ກວ່າທັດສະນະຂອງຂ້ອຍກໍໃຫ້ລະຖິ້ມທັດສະນະຂອງຂ້ອຍ ແລະ
ໄປຍຶດເອົາຫຼັກຖານທີ່ຖືກຕ້ອງກວ່າ ເພາະນັ້ນກໍຄືແນວທາງ ຫຼື ມັສຮັບ
ຂອງຂ້ອຍຄືກັນ

ຄຳເວົ້າ ແລະ ການກະທຳທີ່ຄືກັນນີ້ຈະສາມາດພົບໄດ້ອີກຫຼາຍຄັ້ງ
ຈາກບັນດາອີມ່າມທັງສີ່ ທີ່ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າມຸສລິມທັງຫຼາຍຄວນ
ຈະຍຶດຖືໃນຫຼັກການທີ່ຖືກຕ້ອງທີ່ສອດຄ້ອງກັບອັລກຸຣອານ ແລະ ຊນ
ນະຫໍຂອງທ່ານນະບີ (ຊ.ລ) ບໍ່ແມ່ນຍຶດເອົາຕົວບຸກຄົນ ຫຼື ສຳນັກຄິດ
ແລະ ສຳນັກປະຕິບັດຕ່າງໆ ເຊັ່ນ ມັຊຮັບໃດແບບສະເພາະເຈາະຈົງ
ແຕ່ມຸສລິມຄວນຈະນຳທັດສະນະຈາກນັກປາດເຫຼົ່ານັ້ນມາພິຈາລະນາ
ແລະ ຖືປະຕິບັດເປັນເລື່ອງໄປ ພາຍຫຼັງຈາກທີ່ບໍ່ພົບຄຳອະທິບາຍທີ່
ຊັດເຈນຈາກທັງອັລກຸຣອານ ແລະ ຫະດີຊ ບໍ່ແມ່ນຍຶດຖືຕາມມັສຮັບ
ແບບຫລັບຫູ ຫລັບຕາ ໃນທຸກເລື່ອງໂດຍບໍ່ສຶກສາຈາກຈາກທັງອັລກຸຣ
ອານ ແລະ ຫະດີຊກ່ອນ ເຖິງແມ່ນວ່າຜູ້ທີ່ຕາມມັສຮັບຈະອ້າງວ່າຄຳ
ສອນໃນມັສຮັບຕ່າງໆກໍລ້ວນມີທີ່ມາຈາກຄວາມເຂົ້າໃຈຂອງ
ນັກປາດອິສລາມທີ່ຕີຄວາມມາຈາກອັລກຸຣອານ ແລະ ຫະດີຊກໍຕາມ
ວັລລໍຮຸອະລຳ (ອັລລໍຫໍຊິງຮູ້)